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Interjú Herczeg Tamás országgyűlési képviselővel

Készen áll a megkezdett 
munka folytatására

Adódnak olyan pillana-
tok mindenki életében, 
amikor eldől, hogy mer-
re fordul az élete sze-
kérrúdja. Egy politikus 
számára mindenképpen 
ilyen egy választás, 
amelyen eldől, hogy 
folytathatja-e a megkez-
dett munkát, továbbra 
is élvezi-e a választók 
bizalmát. Herczeg 
Tamással beszélgetve 
nem a számvetésen volt 
a hangsúly, hanem a 
mögöttünk álló időszak 
kihívásain, és azon, hogy 
a képviselő szerint, ha 
valaki belekezd egy 
munkába, azt tisztes-
séggel végig is kell 
csinálnia. A térségben 
pedig van számos elkez-
dett feladat, amelynek 
még nem ért a végére.

– A szomszédunkban dúló 
háborúra Ön szerint milyen 
módon lehet, vagy kell rea-
gálnunk?

– A  magyar kormány – 
ahogy az arra vonatkozó po-
litikai nyilatkozatot a Par-
lament is elfogadta – a béke 
pártján áll. Elítél minden faj-
ta agressziót, amely egy füg-
getlen, szabad állam ellen 
irányul. Ebben a rendkívüli 
helyzetben higgadtan, meg-
fontoltan kell cselekednünk, 
nem szabad, hogy a pillanat-
nyi érzelmek, vagy a politi-
kai haszonszerzés irányít-
sák a tetteinket. Sajnos az 
ellenzéki szereplők nyilatko-
zataiban – akik fegyvereket 
és magyar katonákat külde-
nének Ukrajnába – ez utób-
bi érezhető, ezért határozot-
tan vissza kell utasítanunk 
minden olyan kijelentést, 
amely háborúba sodorhat-
ja Magyarországot. A  szom-
szédos ország területén dúló 
harcok kapcsán három fon-
tos teendőnk van. Egyrészt 
meg kell védenünk hazánk 
békéjét, az itt élő emberek 
biztonságát. Másrészt min-
dent el kell követnünk, hogy 
a háború ne terjedjen át más 
országok területeire. Har-
madrészt minden segítsé-
get meg kell adnunk azoknak 
az embereknek, akik kényte-
lenek elhagyni az otthonai-
kat, hazájukat, ugyanakkor 
humanitárius segítséget kell 
nyújtanunk a Kárpátalján, 
Ukrajnában maradottaknak 
is. A  Magyarország terüle-

tére érkező menekültek szá-
ma már meghaladja a félmil-
liót, és az elhelyezésük, napi 
ellátásuk csak a magyar kor-
mány, a civil szervezetek és a 
magyar lakosság összefogá-
sával biztosítható. Az elmúlt 
napokban a választókerült 
településeiről folyamatosan 
jöttek a hírek az adományok 
gyűjtéséről és azok célba jut-
tatásáról. Megható számom-
ra és őszinte örömmel tölt el, 
hogy ennyi empátiával élő, 
segítő szándékú ember alkot-
ja a választókerület közössé-
gét.

– Két év, és öt járványhul-
lám után van-e remény arra, 
hogy magunk mögött hagyjuk 
a koronavírust, és valóban a 
régi életünket éljük?

– Az adatok alapján való-
ban túl vagyunk az ötödik 
járványhullámon. Sajnos úgy 
tűnik, az életünkből nem fog 
teljesen eltűnni a covid, de 
egyre több vakcina és gyógy-
szer áll rendelkezésre a be-
tegség megelőzésére és keze-
lésére.

– Mi a tanulsága Ön számá-
ra a mögöttünk álló négy év-
nek?

– Változékony és kiszá-
míthatatlan világban élünk, 
ezért roppant fon-
tos az összefogás, 
az együtt gondol-
kodás, az értéke-
inkhez való ra-
gaszkodás, és az 
ezek melletti egy-
értelmű kiállás. 
A  törvényalkotá-
si bizottság tagjaként rend-
szeres munkakapcsolatban 
vagyok a kormányzat állam-
titkáraival, ez pedig nagy 
mértékben növeli a lobbierő 
érvényesítésének lehetősé-
gét.

– Melyik az az irány, amerre 
elindulva Ön szerint ez a tér-
ség felzárkózhat akár csak a 
középmezőnybe tartozó me-
gyékhez?

– Egy térség fejlődését leg-
főképp a közlekedési infra-
struktúra és a szakképzett 
munkaerő határozzák meg. 
Ezeken a területeken pedig 
egyre vonzóbb feltételeket 
kínál Békéscsaba és környé-
ke. Jó irányba indultunk el a 
Nyomdaipari Tudás- és Kép-
zőközpont, illetve a Légi és 
Gépipari Képzőközpont ki-
alakításával. A  Gál Ferenc 

Egyetem és a Szegedi Tudo-
mányegyetem együttműkö-
désével meghirdetett mec-
hatronikai és gépészmérnök, 
valamint programozó-infor-
matikus képzések – a többi 
szakiránnyal együtt - lehe-
tőséget teremtenek az itt élő 
fiatalok számára a piacképes 
egyetemi végzettség meg-
szerzésére. Az M44-es utol-
só szakaszának az építése is 
elkezdődött. 2025-re gyors-
forgalmi úton és autópályán 
közlekedhetünk Békéscsaba 
és a főváros között. Elindult a 
megyén áthaladó 120-as vas-

útvonal utolsó, 
orszá ghatá rig 
tartó harminc 
kilométerének 
a modernizáci-
ója, és küszöbön 
áll a békéscsa-
bai repülőtér 
fejlesztése is. 

Újabb ipari park jön létre és 
az imént említett tényezők-
kel ez olyan táptalajt ad – 
amit már most is érezhetünk 
–, hogy folyamatosan nő a be-
fektetői érdeklődés. Békés-
csaba a környező kistelepü-
lésekkel, valamint Gyulával 
együtt dolgozva – város és 
várostérségben gondolkod-
va – tud nyertese lenni ezek-
nek a folyamatoknak. Ahhoz, 
hogy valóra váljon Palkovics 
László miniszter úr helyzet-
elemzése, mely szerint 4-5 év 
múlva Zalaegerszeg, 9-10 év 
múlva Kecskemét társadal-
mi-gazdasági fejlettségét el-
érjük, a térség településeinek 
együtt, közösen kell bejárnia 
a felfelé ívelő pályát. A társa-
dalmi fejlődés motorja az erő-
södő civil szféra, amelynek a 
működéséhez évről évre több 
forrást biztosít az állam. Az 

életszínvonal emelkedésé-
hez hozzájárul a komfortér-
zet, ezért tartom nagyon fon-
tosnak, hogy Békéscsabán 
történelmi léptékű út- és jár-
dafejlesztési program indult, 
de a kistelepülések is jelen-
tős forrásokat fordíthattak 
és fordíthatnak a jövőben – 
a Magyar Falu Program pá-
lyázatainak köszönhetően 
– belterületi út- és járdafel-
újításokra. A vidéki fejleszté-
si célterületek folyamatosan 
bővülnek, a 2019-es, kezde-
ti százötven milliárd forin-
tos forráshoz képest tavaly 
már közel háromszázhúsz 
milliárdra pályázhattak az 
önkormányzatok, egyhá-
zak, magánszemélyek és vál-
lalkozások. A  megyeszék-
hely fejlesztéseinek alapja a 
Modern Városok Program, 
amelynek keretében soha 
nem látott források érkez-
nek Békéscsabára. A  város 
vezetése jól sáfárkodik a rá-
bízott kerettel, hiszen a kör-
nyezet szebbé tétele mel-
lett olyan beruházásokat 
valósít meg, amelyek olcsób-
bá teszik a működést, és ezzel 
párhuzamosan környezetba-
rát „zöld város” kialakítá-
sa körvonalazódik. A  Mun-
kácsy negyed kialakítása és 
a szabadkígyósi kastély fel-
újítása ráhelyezi települése-
inket az ország turisztikai 
térképére. Persze sok folya-
matban lévő munka van, 
amit el kell végeznünk, hogy 
községeink, városaink lakó-
inak helyzete, minden ne-
hézség ellenére tovább javul-
jon. A kihívásokkal tisztában 
vagyok, és érzek magamban 
annyi erőt, kitartást, elszá-
nást, hogy közös céljainkat 
együtt megvalósítsuk!

Herczeg Tamás az egyik parlamenti ülés szünetében

A szennyvízhálózat 
konzorciumban épülne
A telekgerendási polgár-
mester, Ránkli Ferenc 
büszke arra, hogy kiváló a 
kapcsolat az önkormány-
zat, a nemzetiségi önkor-
mányzat és a civil szer-
vezetek között, aminek a 
gyümölcse, hogy sikere-
sek a rendezvényeik és a 
településük folyamatosan 
szépül, fejlődik. Az iránt 
érdeklődtem 
tőle a közel-
múltban, hogy 
a pandémia 
hatásait meny-
nyire érzeték 
meg a civil 
közösségeik, és, 
hogy nyitottak-e már ezen 
a területen. 

– Sajnos a kialakult jár-
ványhelyzet miatt a fa-
lunapunk az előző évek-
ben elmaradt, és még az 
idén sem mertük bevál-
lalni, de jövőre már sze-
retnénk megrendezni. Te-
lepülésünkön az idén két 
nagyobb rendezvényt tar-

tunk, a Kolbászgyúró ver-
senyt és a Káposzta fesz-
tivált, amiket a helyi civil 
szervezetekkel közösen 
szervezünk. A  kisebb ren-
dezvényeink között ke-
rül megrendezésre majd a 
fáklyás felvonulás, a gye-
reknap, a civilek által ren-
dezendő családi nap, és 
persze bálok - sorolta a pol-

gármester, aki 
kitért a prog-
ramok anyagi 
hátterére is. El-
mondta, hogy a 
rendez vénye -
ket önerőből és 
pályázati pénz-

ből összeadva sikerül meg-
valósítani, reméli, hogy 
ebben az évben is lesz le-
hetőség forrást nyerni.

– Az egyes települések 
fejlődését nagymérték-
ben meghatározza, hogy az 
adott területen kialakult-e 
együttműködő, tenni akaró 
közösség.

Tisztelet a múltnak
Telekgerendás történeti 
írásai szerint a település 
őslakosai tanyás gazdálko-
dást folytató szlovák föld-
művesek voltak, akik már 
a XVIII. század második fe-
lében letelepültek a csabai 
határba. Egyházi iskolájuk 
az 1890-es évekre épült 
meg, a vallás evangélikus 
felekezetű volt. A helyiek a 
múltnak egy tájház működ-
tetésével is adóznak. 

Mi hívjuk csak tájháznak, 
a tisztességes neve Telek-
gerendási Szlovákok Nem-
zetiségi Önkormányzat 
Helytörténeti- Néprajzi 
Gyűjtemény és Közösségi 
tér. Ez áll a „cégéren” is - fo-
gadott az Ady utcai épület-
ben Oryszcsák György neje 
Ilona, a helyi szlovák nem-
zetiségi önkormányzat el-
nökének felesége. 

A  férjnek hirtelen el kel-
lett utaznia, de telefonon el-
mondta, hogy náluk a szlo-
vák önkormányzat 1994-ben 
alakult meg. Célul tűzték 
ki a szlovák hagyományok 
és nemzetiségi nyelv ápolá-
sát, őrzését. Ennek többfé-
le módon igyekeznek eleget 
tenni, jó kapcsolatot ápol-
nak a helyi civil közössé-
gekkel, az óvodával, iskolá-
val, az egyházzal, a környék 
szlovák önkormányzataival. 
Közművelődési tevékeny-
ségüket szoros együttmű-

ködésben végzik a Telekge-
rendási Borouka Pávakörrel, 
mint regisztrált civil szerve-
zettel. A  tájházra több, mint 
11 millió forintot nyertek öt 
éve. Kinéztek egy jó nagy in-
gatlant, felújították és a 60 
fős szlovák klub lakja be leg-
inkább. Ezt megerősítette 
beszélgetőtársam is, aki kör-
bekalauzolt az épületben és 
az udvaron. 

Rengeteg használati tár-
gyat, munkaeszközt kap-
tunk, konyhabútorból van 
vagy tíz is! Semmit sem uta-
sítunk vissza, hisz ez a mi kö-
zösségi hagyatékunk, legyen 
szó akárcsak egy bögréről 
vagy fényképről - mondta és 
közben a falon meg is mutat-
ta a szülei egykori fotóját.

A házban valóban megele-
venedik a múlt, viseletekbe 
öltöztetett babák teszik még 
korhűbbé a környezetet. Be-
vetett ágy, ruhásszekrény, 
asztalok székekkel, szeny-
nyesláda, lavór, de még ár-
nyékszék is van kiállítva. 
Sziták, rosták, köcsögök, 
mángorlófa, darálók, rok-
kák, varrógépek a bőség za-
varát árasztják a látogató-
ra. Van külön lenti konyha és 
az udvaron csűr, meg egyéb 
gazdasági helyiségek szin-
tén tele látnivalóval, mező-
gazdasági és ipari szerszá-
mokkal.

Roppant fon-
tos az együtt 
gondolkodás, 
az értékeink-
hez való ra-
gaszkodás

...mindig 
számítha-
tunk a civil 
szerveze-
tekre
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Megtudtam, hogy vendé-
gekből nincs hiány, sokfe-
lől jönnek érdeklődők, csa-
ládok, csoportok. Van egy 
kifüggesztett nyitva tar-
tás, de szinte bármikor 
egyeztethető találkozó a 
megadott telefonszámon, 
mert Oryszcsákék a közel-
ben laknak és szívesen ka-
lauzolnak bárkit a portán. 
Ráérnek. Három felnőtt 
gyermekük már kirepült 
a családi fészekből. Az-
tán a helyi közösségi élet is 
elég aktív, teadélutánokat 
(zsíroskenyérrel és hagy-
mával, paprikával), disznó-
vágásokat, baráti találko-
zókat tartanak. 

Nyáron még rendszere-
sebbek ezek az alkalmak, 
gyerekeknek foglalkozások, 
játszóházak vannak hir-
detve, most is így lesz Hús-
vétra. Van lekvár-, és gom-
bócfőzés, kukoricatörés 
fosztókával. A  fedett szín 
alatt jólesik egy-egy közös 
ebéd a tavaszi és őszi nagy-
takarításkor, mert hát az 
sem maradhat el! A falu ren-
dezvényeibe is belefolyik a 
szlovákság, a klubunk fő-
zött a legutóbbi Káposzta-
fesztiválon is, ahol második 
helyezést értünk el - osztot-
ta meg velem büszkén Ilo-
na, mint azt is, hogy szakács 
lévén, ebből direkt nem na-
gyon vette ki a részét, ne-
hogy befolyásolja a zsűrit.   

Végül felelevenítettük az 
1975 óta működő, de 2009-
ben, mint Telekgerendá-
si Borouka Pávakör néven 
bejegyzett szervezet tör-
ténetét, akik hitvallásuk 
szerint szeretnének példát 
mutatni a fiatalabb nem-
zedéknek, megtanítani a 
gyermekeket a hagyomá-
nyos értékek szeretetére. 
Elsődlegesen helyi magyar 
és szlovák népdalokat gyűj-
tenek és dolgoznak fel, ren-
dezvényeket, találkozókat 
szerveznek, fellépésekre, 
versenyekre járnak, ahol 
országszerte kimagaslóan 
szerepelnek. 

A  telekgerendási szlo-
vákság hírét egy ma diva-
tos elfoglaltság is öregbíti, 
nevezetesen a geocaching, 
ami a wikipédia megha-

tározása szerint szabad-
idős tevékenység, termé-
szetbarát hobbi, játék, mely 
a kincskeresés ősi szen-
vedélyére alapozva egye-
síti a modern technikát a 
természetjárással, a tu-
rizmussal és az ismeret-
terjesztéssel. A  lényege, 
hogy egy ládikát, geoládát 
elrejtenek egy olyan he-
lyen, amit megismerés-
re ajánlanak, majd  annak 
GPS koordinátáit megad-
va, és a látnivalóról egy is-
mertetőoldalt készítve 
bárki elindulhat a felfede-
zésre. A telekgerendási táj-
házat az Oryszcsák há-
zaspár egyik gyermeke 
töltötte fel a játékportálra 
és a visszajelzések szerint 
igen népszerű kincs lett a 
helyi érték.A geocachingnek köszönhetően bárki rálelhet a helytörténet itt bemutatott kincseire

A múlt emlékeit régi könyvek, feljegyzések is megelevenítik a látogatók előtt Ilona a szülei fényképét mutatja

Tisztelet a múltnak, a hagyományoknak
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Pozitív visszajelzés a lakosságtól
Herczeg Tamás, a békés-
csabai körzet ország-
gyűlési képviselője több 
olyan díjat is alapított 
az elmúlt években, 
melyekkel helyi tehet-
séges fiatalokat, aktív 
közösségeket jutalmaz, 
ezzel ismerve el erőfe-
szítéseiket, munkáju-
kat. A Közösség-díjat a 
választókerület minden 
településén a helyben 
lakók szavazati alap-
ján ítélik oda az adott 
településen az elmúlt 
évben a közösségért, 
az ott élőkért legtöbbet 
tevő szervezetnek, vagy 
egyesületnek. A Közös-
ség-díjjal emlékplakett, 
és 70 000 forint pénzju-
talom jár, amelyet Her-
czeg Tamás a képviselői 
fizetéséből ajánlott fel 
a díj győzteseinek.  Te-
lekgerendáson az idén, 
a Magyar Vöröskereszt 
Telekgerendási Alap-
szervezete részesült a 
kitüntetésben.

Kovács Hajnalkával, a civil 
szervezet elnökével beszél-
gettem, akitől megtudtam, 
hogy lassan 50 éve lesz, hogy 
1975-ben megalakultak, ő 
maga 2016 óta áll a közösség 
élén.

Az embereknek a Vöröske-
reszt hallatán elsőre szinte 

mindig a véradás, azok szer-
vezése jut eszébe. Valóban 
ez a fő feladatunk és a vér-
adás ügyének a népszerűsí-
tése, de mellette sok egyebet 
is csinálunk. Évente négy al-
kalommal szervezünk vér-
adást a Békéscsabai Vér-
ellátóval közösen. Véradó 
vacsora keretében pedig, kö-
szöntjük a véradóinkat. Na-
gyon fontos feladatunknak 
tartjuk az elsősegély-nyújtás 
ismeretek minél szélesebb 
körben való elsajátítását, 
ezért az ilyen jellegű progra-
mokat propagáljuk, szervez-

zük. Szem előtt tartjuk a la-
kosság egészséges életmódra 
nevelését. Ennek megvalósí-
tása és közvetítése érdeké-
ben a vérnyomás-, vércukor-
szint-mérést, almaosztást 
szoktunk tartani - kezdte a 
tevékenységük bemutatását 
Hajnalka.

Elmondta azt is, hogy szo-
ciális segítségnyújtás kere-
tében hátrányos helyzetű 
embertársaikat támogatják. 
Minden hónapban használt 
cipő- és ruhaosztást tar-
tanak, tartós élelmiszert 
gyűjtenek és osztanak, Ka-

rácsony előtt melegételt főz-
nek, illetve tartós élelmi-
szer csomagot juttatnak 
rászorulóknak. Mindezt és 
valamennyi programjukat 
önkénteseik bevonásával 
tudják megvalósítani. Jelen-
legi taglétszámuk 121 fő. 

Nagyon jólesett ez a figye-
lem mindnyájunknak a kép-
viselő úr és a lakosság ré-
széről egyaránt. Nagyon jól 
esik ez a pozitív visszajel-
zés a telekgerendásiaktól, 
örülünk neki, hogy elisme-
rik a munkánkat, hiszen az 
itt élők szavazatai alapján 

nyertük el a Közösség Dí-
jat. Köszönjük szépen! Az 
természetes, hogy ismer-
nek bennünket helyben, de 
az külön öröm, hogy tudnak 
is bennünket hová kötni. Ez 
annak is betudható, hogy 
aktívan részt veszünk kö-
zösségi programokon, far-
sangkor fánkot sütünk, a 
Gyermeknapon, Falunapon 
lángost készítünk és osz-
tunk, a TeSzedd szemétsze-
dő akcióban évente ott va-
gyunk a falu lakosságának 
bevonásával, valamint a kü-
lönböző helyi rendezvénye-
ken biztosítjuk az elsőse-
gélynyújtó helyet. Emellett 
a falu szépítésében is se-
gédkezünk. A  korábbi évek-
ben részt vettünk Békésen 
a Madzagfalvi napok ke-
retén belül megrendezett 
véradáson, ahol gulyásle-
vest főztünk és palacsin-
tát sütöttünk a véradóknak. 
Ezen kívül Békéscsabán a 
vandháti úti iskolában és a 
szlovák általános iskolában 
sütöttünk gyermeknapon 
palacsintát és gofrit a nebu-
lóknak - sorolta a szervezet 
első embere.

Búcsúzóul érintettük még 
az évente, az önkormányzat-
tal közösen megrendezett 
helyi, nyári napközis gyer-
mektábort, melynek lebonyo-
lításában a telekgerendási 
vöröskeresztesek az idén is 
részt vesznek.

A Magyar Vöröskereszt Telekgerendási Alapszervezetének vezetői Ránkli Ferenc jelenlé-
tében vehették át a Közösség Díjat Herczeg Tamástól

Idén 30 éves!
1992-ben, egészen pontosan 
szeptember 20-án szentelték 
fel Telekgerendáson az evangé-
likus templomot, amelynek ter-
veit a békéscsabai gyülekezet 
presbiterei – Benedicty Gyula 
építész, Gálik András villamos-
mérnök és Szabdosné Szászfal-
vi Ilona belsőépítés – ellenszol-
gáltatás nélkül készítették el.

A templom alapkövét 1991. 
július 14-én szabadtéri ünne-
pi istentisztelet keretében he-
lyezték el.

Az építkezésről Vitaszek 
Zoltán az 1993-ban megjelent 
Békés megyei legek könyvé-
ben így ír: „Egyelőre a temp-
lomnak csak a torony felő-
li része áll, mert az összegyűlt 
pénz csupán erre volt elegen-
dő. Az építkezés folytatására 
létrehozták a Telekgerendá-
si Templomért Alapítványt. 
A már elkészült részben egy-
aránt tarthattak istentiszte-
letet a Telekgerendáson élő re-
formátusok és katolikusok is.”

A templom felszentelésének 
egy éves évfordulóján a Békés 
Megyei Népújság ökomenikus 
istentiszteletről számolt be az-
zal fejezve be a tudósítást, hogy 
a „templom jelenleg is bővül, 
épül mellette a sekrestye…”
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Telekgerendáson szeren-
csére elmondhatjuk, hogy 
igen, mert mindig szá-
míthatunk a civil szer-
vezetekre, nemzetiségi 
önkormányzatra, a vállal-
kozásokra, lakosokra egy-
aránt, legyen az rendezvény, 
vagy településszépítés, par-
kosítás. A  képviselő-tes-
tületnek nagyon fontosak 
mind a civilek, de a nem-
zetiségi önkormányzat is, 
ezért minden évben anya-
gi és szakmai támogatást 
biztosítunk a működésük-
höz. Az összeget a szerve-
zetek saját működésükre 
fordítják, illetve ebből se-
gítik a települési rendezvé-
nyeket is, és szépítik a fa-
lut. Ezen kívül, biztosítjuk 
a szakmai megbeszélése-
ikhez, rendezvényeikhez 
az épületeket, eszközöket 
- részletezte Ránkli Fe-
renc, aki a sportot is meg-
említette, mint közösségi 
együttlétet. A  Telekgeren-
dási Öregfiúk csapata meg-
hívást kapott a Túrkevei 
Öregfiúk csapatától az I. 
Takács Attila Labdarúgó 
Emlék Kupára. A  két csa-
pat évek óta nagyon jó ba-

rátságot ápol egymással. 
Délelőtt a foci, délután a he-
lyi fürdő, este pedig a meg-
emlékezés és a vacsora volt 
a középpontban. Öt öreg-
fiú csapat részvételével, ki-
váló hangulatban telt el a 
nap, és nagy küzdelemben 
az egyik csapatunk a má-
sodik helyen végzett a Ro-
mán Nagyváradi öregfiúk 
csapata mögött, ahol több 
első osztályt megjárt játé-

kos is játszott, míg a másik 
csapatunk az ötödik helyen 
végzett. Helyben is igyek-
szünk népszerűsíteni a tö-
megsportot. Tavaly az év 
utolsó napján, nagy létszá-
mú vállalkozó szellemű 
sportolni és kikapcsolód-
ni vágyó gyermek és felnőtt 
jelent meg az önkormány-
zati hivatal előtt, hogy egy 
vidám hangulatú délelőt-
tön együtt búcsúztatva az 

óévet, közösen mozogjon. 
Megegyeztünk, hogy talál-
kozunk 2022. utolsó nap-
ján is!

Ez a program, mint ahogy 
a korábban sorolt rendez-
vények is, a jövő tervezését 
jelentik. De milyen elkép-
zeléseik vannak a település-
fejlesztés terén? – tettem fel 
az újabb kérdést.

Évek óta napirenden van 
a szennyvízelvezető rend-

szer kiépítése. Kis település 
lévén korlátozottak voltak 
a lehetőségeink, hiszen ez 
egy nagyon jelentős forrást 
igénylő beruházás. A  kör-
nyező településekkel – Két-
sopronnyal, Gerendással 
- konzorciumi beruházás-
ként most látunk lehetősé-
get a megvalósításra, így ez 
mindenképpen prioritást 
élvez a fejlesztések között. 
Ehhez részben kapcsolódik 

a belvízelvezető rendszer 
fejlesztése, amiben az el-
múlt esztendőben is jelen-
tőset léptünk előre, újabb 
szakaszt készítettünk el. 
A belvíz- és szennyvíz prog-
ramok mellett szeretnénk a 
település központjában ta-
lálható közösségi épüle-
tek fejlesztését is megvaló-
sítani, amibe bele tartozik 
az energetikai korszerűsí-
tés is.

FOLYTATÁS AZ 1. OLDALRÓL

A szennyvízhálózat konzorciumban épülne

Két év után fellélegezhetünk?
Két év alatt óriásit változott 
az életünk. És nem csak a mi-
enk, hanem a világon szin-
te minden emberé. A  ko-
ronavírus-járvány átírta a 
mindennapjainkat, az em-
beri kapcsolataink minősé-
gét, a gondolkodásunkat… Két 
éve élünk a Covid árnyéká-
ban, és most jutottunk el oda, 
hogy talán az utolsó járvány-
hullám lecsengéséről beszél-
hetünk. A  két év történéseit 
próbáljuk összefoglalni a kö-
vetkező sorokban bízva ab-
ban, hogy a történelem ezen 
fejezete már nem bővül újabb 
lapokkal.

Az első magyarországi ko-
ronavírussal fertőzött sze-
mélyt 2020. március 3-ai di-
agnosztizálása után bő egy 
héttel (akkor 13 fertőzött volt) 
kihirdette a veszélyhelyzetet 
a kormány. Megelőző intéz-
kedéseket azonban már előt-
te, és további járványkezelő 
döntéseket ez után is hozott 
a kabinet. A legelső fontos lé-
pés Müllet Cecília országos 
tisztifőorvos 2020. január 
30-ai döntése volt, amellyel 
életbe léptette a vírus elleni 
védekezésben követendő pro-
tokollt. Ekkor már a járvány 
terjedéséről szóló hírek ér-
keztek Olaszországból, így ez 
az első lépés volt hazánkban a 
járványhelyzet felkészülésé-
re. Következő lépésként már 
másnap megalakult a Koro-
navírus-fertőzés Elleni Vé-
dekezésért Felelős Operatív 
Törzs. Február 26-án elindult 
a koronavirus.gov.hu tájé-
koztató weboldal, és alig egy 
héttel később, 2020. március 
3-án regisztrálták Magyaror-
szágon az első fertőzötteket. 
A következő naptól védekezé-

si szakaszba lépett az ország. 
Egy héttel később 8 milliárd 
forintot különített el a kor-
mány a járvány elleni védeke-
zéshez. A  rendkívüli jogrend 
kihirdetésére 2020. március 
11-én került sor, amelynek ér-
telmében egyebek mellett:
• betiltották 100 főnél na-

gyobb beltéri és 500 főnél 
nagyobb kültéri rendezvé-
nyeket.

• intézménylátogatási tilal-
mat rendeltek el a magyar 
egyetemeken.

• a veszélyhelyzet fenn áll tá-
ig a lejárt okmányokat nem 
kellett megújítani.

Két nappal később 
Orbán Viktor be-
jelentette, hogy be-
zárnak az általános 
és középiskolák, di-
gitális oktatás ve-
szi kezdetét március 
16-tól. Szintén ettől a naptól 
a kormány lezárta az ország 
határait, csak magyar állam-
polgárok léphettek hazánk 
területére. Bezártak a szóra-
kozóhelyek, betiltották a ren-
dezvényeket, az éttermek, ká-
vézók és üzletek csak 15 óráig 
tarthattak nyitva.

A  járvány miatt gazdasá-
gi- munkahelyvédelmi ak-
cióterv készült, amelynek ré-
szeként felfüggesztették a 
magánszemélyek és vállalko-
zások hiteleinek tőke- és ka-
matfizetési kötelezettségét. 
Pár nap múlva újabb lépések-
kel egészült ki az első gazda-
ságvédelmi akcióterv:
• további 81 480 kisvállal-

kozó kapott 2020. júni-
us 30-ig mentességet a 
KATA  átalányadó-fizetési 
kötelezettsége alól

• a 2020. március 1. előtt kelet-
kezett KATA-tar to zá sok ra 
haladékot adott a kormány

• a kilakoltatásokat és a lefog-
lalásokat felfüggesztette a 
kormány

• az adóvégrehajtásokat fel-
függesztette a kormány

• a veszélyhelyzet alatt lejá-
ró  gyes-, gyet- és gyed-jogo-
sultságokat meghosszabbí-
totta a kormány.

• március 27-én rendeltek el 
először kijárási korlátozást, 
illetve az élelmiszerüzletek-
ben vásárlási idősávot vezet-
tek be.

Két éve, március végén 
elfogadta a parlament a 

koronavírus elleni vé-
dekezésről szóló tör-

vényt. A  veszélyhely-
zet idején a kormány a 
jogszabályoktól eltérő 

rendkívüli intézkedése-
ket hozhat az emberek egész-
sége, a jogbiztonság és a gazda-
ság stabilitása érdekében.

A veszélyhelyzethez kapcso-
lódó első intézkedések között 
a kormány minden egészség-
ügyi dolgozónak 500  000 fo-
rintos plusz juttatást, illetve 
bejelentette az első gazdaság- 
és járványvédelmi programját.

A  járvány első hullámá-
nak lecsengése után ősszel 
már a második hullám kész-
tette újabb intézkedésekre a 
kormányt. Többek között az 
éjszakai kijárási tilalom beve-
zetésére. Egyértelművé vált, 
hogy egyetlen megoldás van 
a Covid visszaszorítására, ez 
pedig a védőoltások beada-
tása. A  világban 2020. végén 
vált elsőként elérhetővé a Pfi-
zer-vakcinája, amelynek ki-
fejlesztésében elvitathatatlan 

érdemeket szerzett dr. Karikó 
Katalin. A  magyar kormány 
az uniós országok közül az el-
sők között vásárolt oltóanya-
got, és kezdte meg annak alkal-
mazását.

2020. december 26-án érke-
zett Magyarországra az első 
vakcina szállítmány, és első-
ként az egészségügyi dolgozók 
kapták meg a védőoltást. A ta-
valy év eleji, több forrásból be-
szerzett oltóanyag lehetőséget 
adott a tömeges oltásokra, így 
a magyar lakosság átoltottsági 
aránya tavasszal jóval megha-
ladta az uniós átlagot. Az egy 
évvel ezelőtt tetőzött harma-
dik hullám volt az első, amikor 
az egy nap alatt regisztrált új 
fertőzöttek száma meghaladta 
a tízezer személyt.

Tavaly ősszel a koronavírus 
delta variánsa okozta az újabb 
hullámot, amelyet a minden ko-
rábbinál nagyobb fertőzőké-
pességű omicron követett. Bár 
ez a variáns kisebb arányban 
okozott súlyos tüneteket, de ez 
év elején volt olyan nap, ami-
kor húszezernél is több új fertő-
zöttet azonosítottak. Az ötödik 
hullám lecsengésével a szak-
emberek úgy gondolják, hogy 
nem fog eltűnni az életünkből 
a koronavírus, de a megbetege-
dések alkalmával talán kevésbé 
lesznek tömegesen olyan súlyo-
sak a tünetek, mint korábban.

Az egész világon végigsöp-
rő járvány nem csak az egész-
ségünkre, de mentális álla-
potunkra és a gazdaságra is 
súlyos, negatív hatással volt. 
A  magyar gazdaság ugyanak-
kor rekord gyorsasággal ált 
talpra, és tavaly minden eddi-
gi nagyobb teljesítménynöve-
kedéssel, 7,1 százalékos GDP 
emelkedést ért el.

COVID-19
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Ránkli Ferenc polgármester A Telekgerendási Öregfiúk csapata a sport révén épít jó kapcsolatokat

FOLY TATÓDIK A VIDÉK 
TÁMOGATÁSA!
Magyar Falu Program né-
ven indított új támogatási 
rendszert a kormány 2019-
ben az ötezer fő alatti tele-
pülések felvirágoztatásért. 
Ennek köszönhetően a vi-
déken élők életminőségének 
javításáért soha nem látott 
támogatásban részesültek a 
nyertes pályázók. Épületek, 
közösségi terek, közintéz-
mények, egyházi épületek 
újultak meg. Orvosi rende-
lők kaptak új eszközöket, és 
az önkormányzatok egyéb 
közszolgálati eszközöket is 
vásárolhattak. Az eredeti 
pályázati lehe-
tőségek évről 
évre bővültek; 
elindult a Falu-
si CSOK, meg-
nyílt a Falu-
si Civil Alap a 
helyben műkö-
dő közösségek 
t á m o g a t á s á -
ra, és az elmúlt esztendőben 
már a kisboltok, és egyéb 
vállalkozások is részesül-
hettek támogatásban.

A  támogatási rendszer 
bővülését jól mutatja, hogy 
amíg a meghirdetés első 
évében a kormány 150 mil-
liárd forintot fordított a 
programra, ez az összeg ta-
valy már megközelítette a 
320 milliárd forintot. Ebből 
az összegből 2021-ben az 
alap pályázati rendszerben 

95 milliárd forint volt elér-
hető az önkormányzatok és 
egyházak számára. Emel-
lett 106 milliárd jutott a Fa-
lusi útalapba, 50 milliárd a 
Falusi CSOK-ra, 40 milli-
árd a falusi kisboltok támo-
gatására, és 27,4 milliárd 
forint a Magyar Falu Vál-
lalkozás-újraindítási Prog-
ramra.

A  Magyar Falu Program 
legnagyobb eredménye, 
hogy a kistelepülések közül 
mintegy ezer esetében meg-
állt a népességcsökkenés. 
Éppen ezért tovább folyta-

tódik a siker-
történet! Ez év 
j a n u á r j á b a n 
újabb tizen-
négy pályázati 
kategória nyílt 
meg.

A  források-
ra eredménye-
sen pályázott 

Telekgerendás is. Az el-
múlt három évben, összesen 
78  354 421 forintot nyert a 
település, amiből szolgála-
ti lakást alakítottak ki, fej-
lesztették a tornaszobát, a 
temetői infrastruktúrát, az 
önkormányzati ingatlano-
kat, orvosi eszközt valamint 
kommunális eszközt vásá-
roltak. Az elnyert forrásból 
jutott út és járdafelújításra, 
valamint közösségi tér fej-
lesztésére is.
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Áprilisban nyit a Szivárvány sütibolt
Telekgerendáson 2020 
őszétől működik a 
Szivárvány sütemény-
bolt, melyet Kóródi 
Ildikó üzemeltet családi 
vállalkozásban párjával, 
Jánossal. Ildikó számára 
nem idegen a vendéglá-
tás, hisz több esztendeig 
dolgozott a Dunántúlon 
egy nagy szállodában, 
pultvezetőként. Most vi-
szont ő a mindenes, áru-
beszerzéstől, az eladón 
át, a marketingesig. 

Azt tudakoltam tőle a helyszí-
nen, hogy miért épp erre szán-
ták rá magukat, és, hogy miért 
lett a bolt neve Szivárvány. Ez 
utóbbin nevetve annyit mon-
dott, így ébredt fel. Komolyra 
fordítva a szót, mindkét felve-
tésemre a kislánya említésé-
vel adott magyarázatot. 

Szabadkígyósról költöz-
tem ide a családommal. Min-
denképp vállalkozni akar-
tunk valamire, ami még nem 
volt a faluban, szóval mono-
polhelyzetű tevékenységen 
járt az agyunk. Mivel leg-
közelebb csak Csorváson 
vagy Békéscsabán találtunk 
fagyizót, cukrászdát, kis pi-
ackutatást végezve vágtunk 
bele az üzletnyitásba. A  Szi-
várvány elnevezés valahogy 
korábbról motoszkált ben-
nem, aztán megfejtettem az 
eredendőjét. Ugyancsak a 
kislányomhoz köthető. A szi-
várvány színessége tükrözi a 
mi sokrétű választékunkat. 
Ahogy a szivárvány színská-
lája hét elemből áll, mi is 7 
fő kínálattal csábítjuk a ven-

dégeinket. Kávé-, és tea kü-
lönlegességeket, hűtött üdí-
tőitalokat, süteményeket, 
jégkását, fagylaltot és vatta-
cukrot kínálunk – idézte fel 
Ildikó, aki ott jártamkor sza-
badkozott picit, mivel épp a 
sütiző szezonális felkészíté-
sét végezte, ugyanis április 
1-én nyitnak. – Ez nem tré-
fa! A sütemény, jégkása, fagy-
lalt mellett új termékkel is je-
lentkezünk, a vattacukorral. 
A  kínálatunkat már nyitás-
kor is nagy megelégedéssel 
fogadta a lakosság, előttünk 
csupán élelmiszerboltokban 
tudtak cukrászdai készítmé-
nyeket vásárolni. A  megszo-
kott minőséget továbbra is a 
beszerzési helyeink garan-
tálják, a sütemények, torták 
a szabadkígyósi Grim cuk-
rászdából vannak, a fagylalt 
az orosházi Szoki cukrász-
dából érkezik, egyszerre több 
mint tíz ízt is tudunk kínálni 
– sorolta. A fagyi tejes főzött 
fagyi, valódi gyümölcsből ké-
szül és van cukormentes, lak-
tóz, és- gluténmentes válto-
zat is.

– Melyek a legnépszerűbb 
csemegék?

– Süteményből, kell, hogy 
legyen csokis, habos és gyü-
mölcsös, ezek a fő irányok. 
Nagyon várom az eper és mál-
na szezont, mivel a gyümölcs-
krémes, és a zselés-joghurtos 
szeletek is, extra mennyisé-
gű, mindig friss gyümölcsből 
vannak. Nagy a keletje a kré-
mesnek, Dobos tortának, Rá-
kóczi túrósnak és a Csaba sze-
letnek. A szezonális dolgok is 
jól fogynak, sok bejgli és ré-

tes megrendelésünk volt az 
ünnepekre, de születésna-
pi-, és menyasszonyi tortá-
kat is gyakran kérnek. A süte-
mények azon túl, hogy kiadós 
nagy szeletek, főzött kréme-
sek, extrahabos a sarokház, 
a somlói galuska különleges 
csokimázzal van bevonva. 
Egyedi formájú tortákat is el 
tud készíteni a cukrász, volt 
már boroshordó, focipálya 
alakú alkotás is, fényképről is 
tud dolgozni, mondhatni, csak 
a fantázia szab határokat az 
igényeknek! – avatott a rész-
letekbe beszélgetőtársam. 

Arra is kíváncsi voltam, 
hogy a pandémia hogyan be-
folyásolta a működésüket. Ki-
derült, hogy nem amiatt ala-
kult időszakosan a tavalyi 
és az idénre áthúzódó nyit-
va tartás, hanem a tapaszta-
latokra alapozva hoztak ilyen 
döntést.

– Jól ment a terasz, az idő-
sebb korosztály is szívesen pi-
hen meg egy kis beszélgetésre 
a napernyők alatt. Száz szó-
nak is egy a vége, fontolgatjuk 
a folyamatos nyitva tartást – 
árulta el az üzletvezető egyéb 
tervei mellett. 

Eddig helyi rendezvények-
re települtek ki, de az idén 
már pályáztak több környe-
ző település közösségi prog-
ramjain megjelenni vendég-
látásukkal. A  Színek játéka 
címmel plakátot terveztek, 
amin főszerepet kap a két ku-
riózumok, a jégkása és a vat-
tacukor.  A  hűtőpulttal ter-
mészetesen „utazik” a fagyi 
is, ami kicsit retro hatást idéz 
majd a csavartfagyis forgata-
gok világában.

Kórodi Ildikóék már az április eleji nyitásra készülnek a Szivárványban

A hagyományos, igazi gyümölcsből főzött tejes fagylaltok mellett lesz cukormentes is

Recept
Teleki toroskáposzta
A sütés-főzés olyan elfoglaltság, amely nem csak az étel elkészítésének folya-
matában, hanem az elkészült remekmű elfogyasztásakor is élvezetet nyújt. Most 
egy olyan étel receptjét osztjuk meg olvasóinkkal amelyet Herczeg Tamás, Ránkli 
Ferenc és Prohászka Béla mesterszakács közösen készítettek el.

HOZZÁVALÓK:
1 kg savanyú káposzta
• 0,5 kg sertés lapocka
• 0,5 kg sertés farok
• 0,5 kg sertésoldalas
• 40 dkg sütnivaló kolbász
• 20 dkg vöröshagyma
• sertészsír
• 2 dl tejföl
• só, őrölt feketebors
• hungaricum szegedi 

őrölt fűszerpaprika

ELKÉSZÍTÉS:
Egy edényben felolvaszt-
juk a sertészsírt, felkoc-
kázott vöröshagymát 
pirítunk benne, majd hoz-
záadjuk a karikára vágott foghagymát. Ráhelyezzük a felkockázott sertés lapockát, a 
szeletelt sertésfarkot és oldalast, ízesítjük, fűszerezzük. Kevés vízzel felöntjük, majd 
ráhelyezzük a kimosott, kicsavart savanyúkáposzta aprót. Fűszerpaprikával meghint-
jük és beborítjuk sütnivaló kolbásszal.

Lefedve kb. 2,5-3 órán át lassú tűzön rázogatva készre főzzük.
Tálaláskor házi tejfölt kínálunk hozzá.


